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W przepisach ogólnych MiÄ™dzynarodowej Federacji JeÅºdzieckiej wprowadzono trzy istotne
zmiany na rok 2019. Pierwsza jest kosmetyczna, bo dotyczy nazewnictwa &ndash; zamiast biuro FEI
(Bureau), teraz bÄ™dzie &ndash; tak jak w innych federacjach sportowych &ndash; zarzÄ…d (Board
). Druga dotyczy psów, a trzecia sÄ™dziów. Warto siÄ™ im przyjrzeÄ‡.

Co do psów, to oczywiÅ›cie chodzi o ich obecnoÅ›Ä‡ na terenie zawodów. Wiadomo, koniarze sÄ…
na ogóÅ‚ takÅ¼e miÅ‚oÅ›nikami psów i wiele ich siÄ™ pojawia na terenie zawodów wraz ze swoimi
panami (paniami). Jak biegajÄ… luzem, to na ogóÅ‚ nie dzieje im siÄ™ Å¼adna krzywda, bo sÄ…
do koni przyzwyczajone i zazwyczaj umiejÄ… unikaÄ‡ ich kopyt. Problem leÅ¼y gdzie indziej. Z
jednej strony to ich odchody, a z drugiej &ndash; i to jest istotniejsze &ndash; potrafiÄ… swoim
zachowaniem wystraszyÄ‡ konia, a to juÅ¼ moÅ¼e stwarzaÄ‡ niebezpieczeÅ„stwo dla ludzi, a
poza tym zdarza siÄ™, Å¼e wbiegajÄ… na parkur (czworobok, kros) w trakcie konkursów i
zakÅ‚ócajÄ… przebieg zawodów. Nic wiÄ™c dziwnego, Å¼e FEI zajÄ™Å‚a w tej kwestii stanowisko.
Oto one (tÅ‚umaczenie moje, proszÄ™ anglistów o wyrozumiaÅ‚oÅ›Ä‡):  Wszystkie psy, o ile
otrzymajÄ… pozwolenie wejÅ›cia na teren obiektu, muszÄ… byÄ‡ na smyczy i pod staÅ‚ym
nadzorem wÅ‚aÅ›ciciela lub innej osoby, albo byÄ‡ przywiÄ…zane do nieruchomego obiektu.
Niezastosowanie siÄ™ do tego zalecenia bÄ™dzie skutkowaÄ‡ kaÅ¼dorazowo karÄ…
finansowÄ… w wysokoÅ›ci 100 franków, a w przypadku kilkukrotnego niezastosowania siÄ™
do tego zalecenia w trakcie trwania imprezy, moÅ¼e prowadziÄ‡ do usuniÄ™cia z terenu
obiektu. Co do psów sprawa jest jasna. FEI dostrzegÅ‚a problem i wydaÅ‚a zrozumiaÅ‚Ä…
regulacjÄ™. Gorzej z sÄ™dziami, a wÅ‚aÅ›ciwie z osobami oficjalnymi, bo to szerszy zbiór, gdyÅ¼
nowa regulacja w ich sprawie jest nieprecyzyjna. W &bdquo;zasadach postÄ™powania dla osób
oficjalnych&rdquo; (FEI Officials&lsquo; Code of Conduct), które sÄ… spisane w pierwszej osobie,
czyli &ndash; ja, jako osoba oficjalna, bÄ™dÄ™ przestrzegaÅ‚ takich to a takich reguÅ‚, a nie
bÄ™dÄ™ robiÅ‚ tego, a tego, doszedÅ‚ taki zapis:  OÅ›wiadczam, Å¼e nie bÄ™dÄ™ robiÅ‚
Å¼adnych wpÅ‚at, dotacji w gotowce (donations in cash) lub rzeczowych czy jakichkolwiek
innych na rzecz organizatora w zamian za zatrudnianie mnie jako osobÄ™ oficjalnÄ… na
zawodach. Aby uniknÄ…Ä‡ jakichkolwiek wÄ…tpliwoÅ›ci, rekompensata ze strony FEI za
wydatki zwiÄ…zane z podróÅ¼Ä… i zakwaterowaniem jest akceptowalna. O co tu chodzi?
CzyÅ¼by zdarzaÅ‚o siÄ™, Å¼e osoby oficjalne (np. sÄ™dziowie, gospodarze toru czy komisarze)
pÅ‚acÄ… organizatorowi za to, Å¼e sÄ… wyznaczane na dane zawody? Albo dajÄ… im jakieÅ›
prezenty o duÅ¼ej wartoÅ›ci materialnej?  RozmawiaÅ‚em z kilkoma osobami, w tym z
przewodniczÄ…cymi (obecnym i byÅ‚ym) kolegium sÄ™dziów. WyjaÅ›nili mi, Å¼e chodzi o to, aby
osoby oficjalne dostawaÅ‚y 100% przysÅ‚ugujÄ…cej im stawki. No dobrze, ale skÄ…d ten zapis o
donacji? DowiedziaÅ‚em siÄ™, Å¼e osoby oficjalne zgadzajÄ… siÄ™ na niÅ¼sze stawki niÅ¼
wyznaczajÄ… to przepisy i tÅ‚umaczÄ… to tak, Å¼e czÄ™Å›Ä‡ przysÅ‚ugujÄ…cej im wypÅ‚aty
darowujÄ… organizatorowi. PokrÄ™tne tÅ‚umaczenie. PrzecieÅ¼ jak idÄ™ do sklepu i kupujÄ™
coÅ› z przeceny, to nie oznacza, Å¼e sprzedawca daÅ‚ mi darowiznÄ™ w gotówce &ndash; on mi
daÅ‚ zniÅ¼kÄ™ na towar! JeÅ›li ktoÅ› siÄ™ zgadza peÅ‚niÄ‡ funkcjÄ™ osoby oficjalnej za
niÅ¼szÄ… stawkÄ™, to daje organizatorowi zniÅ¼kÄ™. Nie daje mu Å¼ywej gotówki. OczywiÅ›cie
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ta zniÅ¼ka przekÅ‚ada siÄ™ na to, Å¼e kasie organizatora zostaje wiÄ™cej gotówki, ale to jednak
co innego, niÅ¼ &bdquo;donation&rdquo;. OczywiÅ›cie, nie moÅ¼na udawaÄ‡, Å¼e nie ma
problemu. Znany mi jest (z opowieÅ›ci) przypadek miÄ™dzynarodowej sÄ™dziny WKKW ze
Szwecji, która widocznie jest bogata z domu, bo wszem i wobec ogÅ‚asza, Å¼e nie bÄ™dzie braÅ‚a
diet, a jedynie prosi o wikt, nocleg i zwrot kosztów podróÅ¼y. Nic wiÄ™c dziwnego, Å¼e jest
chÄ™tnie zapraszana przez organizatorów na caÅ‚ym Å›wiecie. To bije w tych sÄ™dziów, którzy nie
sÄ… bogaci z domu i chcÄ… 100-procentowych wypÅ‚at stawek sÄ™dziowskich. Z tym problemem
mamy do czynienia takÅ¼e w Polsce, ale raczej z drugiej strony. To organizatorzy wywierajÄ…
nacisk na osoby oficjalne, aby zgadzaÅ‚y siÄ™ pracowaÄ‡ za niÅ¼sze stawki niÅ¼ przewidujÄ… to
aktualne przepisy. OczywiÅ›cie, ci, którzy siÄ™ zgadzajÄ… na niÅ¼sze stawki, sÄ… czÄ™Å›ciej
zapraszani, niÅ¼ ci, którzy chcÄ… dostawaÄ‡ 100% stawki. To jest problem. Czy FEI, a w Å›lad za
niÄ… PZJ, powinien próbowaÄ‡ uregulowaÄ‡ te sprawy? Mam wÄ…tpliwoÅ›ci. Trzeba przecieÅ¼
wziÄ…Ä‡ pod uwagÄ™ wiele uwarunkowaÅ„. Inaczej ten problem moÅ¼e wyglÄ…daÄ‡ w bogatych
krajach Europy Zachodniej czy USA lub Kanady, a inaczej w biednym Burkina Faso czy Polsce. 
Inaczej wyglÄ…da to w przypadku duÅ¼ych zawodów miÄ™dzynarodowych w skokach, na które
organizator sprzedaje bilety, a inaczej w przypadku zawodów, nawet miÄ™dzynarodowych, w
powoÅ¼eniu zaprzÄ™gami czy WKKW, gdzie widzami sÄ… tylko luzacy i rodziny zawodników, a
organizator ma obowiÄ…zek zatrudniÄ‡ i opÅ‚aciÄ‡ armiÄ™ sÄ™dziów, z tymi przeszkodowymi
wÅ‚Ä…cznie. Tak czy inaczej, obecny zapis w przepisach miÄ™dzynarodowych bardzo mi siÄ™ nie
podoba. Przede wszystkim dlatego, Å¼e jest nieprecyzyjny. Obieram to jako zawoalowanÄ…
próbÄ™ wywarcia nacisku na osoby oficjalne, aby nie zgadzaÅ‚y siÄ™ pracowaÄ‡ za niÅ¼sze niÅ¼
przewidujÄ… to przepisy stawki. Ale dlaczego w tym zapisie nie ma sÅ‚owa o organizatorach i ich
powinnoÅ›ciach? Przepisy powinny byÄ‡ jasne i nie pozostawiaÄ‡ wÄ…tpliwoÅ›ci. JeÅ›li FEI chce,
aby wszystkie osoby oficjalne na caÅ‚ym Å›wiecie pracowaÅ‚y za 100% stawki, niech to zapiszÄ… w
ten sposób: osoby te nie mogÄ… siÄ™ zgadzaÄ‡ pracowaÄ‡ za niÅ¼sze stawki, a organizatorom
nie wolno proponowaÄ‡ osobom oficjalnym pracowaÄ‡ za niÅ¼sze stawki. Poza tym, powinno byÄ‡
sprecyzowane, jakie konsekwencje bÄ™dÄ… spotykaÄ‡ osoby oficjalne, które nie bÄ™dÄ™
przestrzegaÄ‡ takiego zapisu, oraz jakie konsekwencje bÄ™dzie ponosiÅ‚ organizator, który
bÄ™dzie proponowaÅ‚ pracÄ™ za niÅ¼sze stawki. Obecny, mglisty zapis jest tylko
zasygnalizowaniem problemu, ale go nie rozwiÄ…zuje. A przepis, który nie precyzuje sprawy, której
dotyczy, jest do bani.Marek Szewczyk PS.  ZadzwoniÅ‚ do mnie Marcin Konarski, by mnie
poinformowaÄ‡, Å¼e przytoczony przeze mnie nowy zapis dotyczÄ…cy osób oficjalnych naleÅ¼y
odczytywaÄ‡ dosÅ‚ownie. A wiÄ™c, Å¼e nie jest to &ndash; jak to interpretujÄ™ &ndash;
zawoalowana próba wpÅ‚yniÄ™cia na organizatorów, Å¼eby wypÅ‚acali osobom oficjalnym 100%
stawki, ani na osoby oficjalne, aby przestali siÄ™ zgadzaÄ‡ na niÅ¼sze stawki.Chodzi o to, Å¼e
zdarzaÅ‚y siÄ™ sytuacje, Å¼e osobom oficjalnym tak zaleÅ¼aÅ‚o na tym, aby je obsadziÄ‡ na
jakiÅ› konkretnych zawodach, Å¼e nawet pÅ‚acili organizatorom bÄ…dÅº ich obdarowywali tak
drogimi prezentami, Å¼e FEI postanowiÅ‚a tego zakazaÄ‡.  PotwierdziÅ‚ to Dariusz OrzoÅ‚, który
pierwotnie interpretowaÅ‚ to inaczej, a po moim tekÅ›cie skontaktowaÅ‚ siÄ™ z kilkoma kolegami z
Zachodu, którzy potwierdzili &ndash; nieoficjalnie &ndash; Å¼e takie sytuacje siÄ™ zdarzaÅ‚y.
PoniewaÅ¼ zwÅ‚aszcza Marcin Konarski (jako czÅ‚onek wÅ‚adz FEI) jest lepiej zorientowany w tym,
o czym siÄ™ w FEI dyskutuje i jakie jest tÅ‚o nowych przepisów, spieszÄ™ wiÄ™c sprostowaÄ‡
swojÄ… interpretacjÄ™ i poinformowaÄ‡, Å¼e ostrze tego nowego przepisu jest wymierzone w
sytuacje opisane w tym punkcie.Marek Szewczyk    
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